
PROTOKÓŁ  Nr XXIX/2013 
Sesji Rady Gminy Manowo 

odbytej w dniu 28 marca 2013 roku 
 
 
Sesję rozpoczęto o godz. 1110, zakończono o godz. 1350. Posiedzenie odbyło się w sali 
posiedzeń UG Manowo. 
 
Na stan 15 radnych na Sesji obecnych było 15 radnych wg załączonej listy obecności.  
 
Ponadto w obradach Sesji udział wzięli: 
1. Wójt Gminy                            -     Roman Kłosowski 
2. Sekretarz Gminy                     -    Irena Oleksy 
3. Skarbnik Gminy                     -     Bożena Tomaszewska 
4. Protokolant   -     Anna Drabik 
 

zainteresowani pracownicy Urzędu Gminy, goście zaproszeni oraz sołtysi wg załączonych 
list obecności. 
 
 
Ad.I.1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji 
Otwarcia XXIX Sesji Rady Gminy dokonał Przewodniczący Jan Prus i na podstawie listy 
obecności stwierdził prawomocność Sesji. Na stan 15, obecnych było 15 radnych. 
 
Następnie Przewodniczący Rady przystąpił do przyjęcia porządku obrad. 
 
Wójt wystąpił z wnioskiem o wniesienie do porządku obrad uchwały w sprawie 
trybu i szczegółowych warunków zwolnienia od podatku rolnego gruntów gospodarstw 
rolnych, na których zaprzestano produkcji rolnej. Projekt uchwały został omówiony na 
wspólnym posiedzeniu Komisji w dniu 21 marca 2013 r. 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: czy ktoś z Państwa ma uwagi, co do propozycji 
zgłoszonych przez p. Wójta. Jeśli nie, będziemy obradować wg. nowego porządku, 
rozszerzonego w pkt. II.2.h o projekt zgłoszony przez Wójta.  
 
Do porządku obrad innych uwag nie wniesiono.  
 
 
I. Sprawy regulaminowe: 

1. Otwarcie i stwierdzenie prawomocności Sesji. 
2. Przyjęcie protokołów XXVII i XXVIII Sesji Rady Gminy. 
3. Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w okresie 

międzysesyjnym. 
4. Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym. 
5. Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy. 
6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji. 
7. Informacja komisji RG z pracy w okresie międzysesyjnym. 
8. Interpelacje i zapytania. 
9. Trybuna obywatelska. 

II. Sprawy problemowe: 
1. Bezpieczeństwo i porządek publiczny oraz zabezpieczenie przeciwpożarowe gminy. 
2. Podjęcie uchwał w sprawie: 

a) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej umowy 
dzierżawy, 
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b) udzielenia upoważnienia wiceprzewodniczącemu do podpisywania delegacji 
służbowych  Przewodniczącemu Rady Gminy Manowo, 

c) przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań Gminnego 
Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w 2012 roku, 

d) przyjęcia raportu Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań „Gminnego 
Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2011-2014” w 2012 roku, 

e) zmian w budżecie gminy na 2013 rok, 
f) wyodrębnienia funduszu sołeckiego w budżecie Gminy Manowo na 2014 rok, 
g) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na lata 

2013-2022, 
h) przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 

bezdomności zwierząt na terenie Gminy Manowo w 2013 roku. 
3. Wolne wnioski i informacje. 
4. Odpowiedzi na interpelacje. 
5. Zakończenie. 

 
 
Ad.I.2. Przyjęcie protokołów XXVII i XXVIII Sesji Rady Gminy 
Protokół XXVII przyjęty został 13 głosami za, przy 1 wstrzymującym się. 
Protokół XXVIII przyjęty został 13 głosami za, przy 2 wstrzymujących się. 
 
 
Ad.I.3 Informacja Przewodniczącego Rady Gminy o działaniach podejmowanych w 
okresie międzysesyjnym 

Jan Prus – Przewodniczący Rady poinformował, że w okresie międzysesyjnym zajmował się 
następującymi sprawami: 

� 4 marca uczestniczyłem w spotkaniu wiejskim w Kretominie. To zebranie 
zakończyło cykl zebrań wiejskich. Dziękuję wszystkim radnym, którzy uczestniczyli  
w tych spotkaniach.  

� 7, 14 i 21 marca pełniłem dyżur w UG Manowo. 
� 14  marca odbyła się sesja nadzwyczajna dotycząca przyjęcia uchwał w sprawie 

ustalenia metody naliczania opłat za śmieci oraz ustalenia deklaracji. 
� 21 marca odbyło się wspólne posiedzenie stałych Komisji Rady Gminy. 
� 28 marca, przed sesją odbyło się posiedzenie Komisji Rewizyjnej oraz spotkanie z 

Powiatowym Lekarzem Weterynarii.   
 
 
Ad.I.4 Sprawozdanie Wójta Gminy z pracy w okresie międzysesyjnym 
 

Wójt przekazał następujące informacje: 
� Dziękuję wszystkim radnym za udział w zebraniach wiejskich. Mogliśmy na miejscu 

poznać problemy nurtujące mieszkańców w poszczególnych sołectwach.   
� Budżet unijny na lata 2014-2020 – na następne posiedzenie komisji zaproszę 

przedstawiciela Nordbanku, abyśmy mogli porozmawiać nt. możliwości gminy. Minister 
Rostowski w ubiegłym roku zmienił zasady i nasze możliwości. Jest nowa perspektywa 
i  chciałbym, abyśmy po tym spotkaniu podjęli stosowne decyzje. Warto rozmawiać, 
ponieważ nasz Marszałek otrzyma pokaźną kwotę. Część inwestycji zamierzamy 
realizować z miastem Koszalin i powiatem koszalińskim. Jest możliwość, abyśmy jako 
powiat i miasto Koszalin utworzyli zintegrowane inwestycje terytorialne. Środki na 
zintegrowane inwestycje terytorialne to dodatkowe środki (5% - 300 mln zł) – poza 
ogólnymi programami realizowanymi przez województwo. Dlatego musimy stworzyć 
możliwości finansowe dla wykorzystania tych środków.  

� Od 2 kwietnia będzie zatrudnionych kilkanaście osób w ramach robót publicznych i 
staży. W sumie na dzień 2 kwietnia będzie zatrudnionych 31 osób. W ramach prac 
interwencyjnych mamy tylko 4 osoby (na 1 pracownika otrzymujemy tylko 700 zł 
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dofinansowania). Najwięcej jest zatrudnionych osób z Wyszeborza (7 osób) i z Bonina (6 
osób). Powiatowy Urząd Pracy stara się o następne programy. PUP nie może skierować 
ponownie do pracy osoby, która już korzystała z Europejskiego Funduszu Społecznego. 
Mieszkańcy często tego nie rozumieją i sprawdzają tę informację w PUP w Koszalinie. 
Mamy również 41 osób w ramach prac społecznie użytecznych. Nie mamy możliwości 
zatrudnić wszystkich starających się o pracę i w związku z tym powstają konflikty. 
Staramy się przede wszystkim zatrudnić osoby, które będą pracowały na rzecz 
konkretnych sołectw. Część osób traktuje te prace jako formę pomocy społecznej.  

� Uchwały, które podjęliśmy 14 marca są ważne. Specyfikacja przetargowa już jest 
przygotowana. Niebawem będziemy mogli ogłosić przetarg na te usługi.  

� Drogi w Cewlinie – doprowadziliśmy do tego, że są przejezdne. W tym okresie 
dwukrotnie przeprowadziliśmy lustrację dróg – m.in. drogi powiatowej do ośrodka 
zdrowia. 

� Oświetlenie – jestem umówiony z p. Michalskim, który otrzymał już zlecenie na montaż 
lamp w Kopaninie. Wszystkie zgłoszenia (Dęborogi, Grzybnica) zostaną zrealizowane, 
jak pozwolą warunki pogodowe. Na osiedlu w Manowie oświetlenie zostało naprawione.  

 
 
Ad.I.5 Informacja Skarbnika o sytuacji finansowej gminy 
Informację o stanie finansowym Gminy przedstawiła Bożena Tomaszewska – Skarbnik 
Gminy. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu.  
 
Radny Mieczysław Kuźniarski: za jakie usługi zalegamy wobec Eko-instalu? 
 
Wójt: to faktury za drogi oraz za dwie awarie wodociągu w Grzybnicy. Jutro odbędzie się 
przetarg na letnie utrzymanie dróg, ponieważ dotychczasowa umowa kończy się.  
 
Radny Sławomir Jamka: nadal nie płacimy Obserwatorowi Lokalnemu i zalegamy 13.000 
zł za 2012 i 2013 rok. 
 
Bożena Tomaszewska – Skarbnik Gminy: 5.500 zł za 2012 rok i 7.000 zł z rok bieżący. 
 
 
Ad.I.6. Informacja z realizacji uchwał podjętych na ostatniej sesji 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy przedstawił informację z realizacji uchwał podjętych na 
ostatniej sesji. Informacja stanowi załącznik do niniejszego protokołu. 
 
 
Ad.I.7 Informacja z pracy komisji RG w okresie międzysesyjnym 
 

Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: Komisja dzisiaj odbyła posiedzenie, 
na którym przeprowadziliśmy kontrolę wydatków sołeckich za 2012 rok.  

1. Jedno spośród 9 sołectw przekroczyło plan finansowy na 2012 rok. W 
związku z tym zapraszam wszystkich sołtysów na posiedzenie Komisji 
Rewizyjnej w dniu 25 kwietnia 2013 roku na godz. 10.00.   

2. Komisja przeanalizowała również realizację wniosków (zaleceń Komisji 
Rewizyjnej) za 2012 rok.  Na dzisiejszym posiedzeniu zdążyliśmy 
przeanalizować realizację kontroli podatników podatku od nieruchomości. 
Pani skarbnik wyjaśniła, że kontrole podatników nie zostały zrealizowane, 
ponieważ fizycznie nie jest w stanie takiej ilości przeprowadzić. W związku z 
powyższym Komisja wnioskuje o odciążenie p. Markiewicz, aby miała czas na 
kontrole, dzięki którym wzrastają dochody własne gminy. Na tę chwilę bardzo 
pomocna byłaby stażystka.  

3. Zaległości podatkowe – otrzymaliśmy wykaz od p. skarbnik sporządzony na 
dzień 31 grudnia. Wynika z niego, że u dłużników mamy ok. 1.000.000 zł. W 
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ubiegłym roku było ok. 850.000 zł. Prognozy są takie, że zadłużenie będzie 
jeszcze większe. Zaległość za wodę wynosi 94.000 zł, a w 2011 r. było 89.000 
zł. Za ścieki 109.000 zł, z tyt. czynszów 450.000 zł. To bardzo wysokie 
zadłużenie. Rozumiem, że wśród dłużników są osoby, które nie mają z czego 
żyć i korzystają z GOPS. Jeżeli my dajemy możliwość odrobienia tych 
zaległości i nikt nie chce z tego skorzystać, to należy podjąć jakieś działania. 
Zaległość z tyt. podatku od nieruchomości wynosi 167.000 zł. Mamy bardzo 
wysoki deficyt budżetowy, ale nie ściągamy swoich pieniędzy od dłużników. 
Poprosiliśmy p. skarbnik, aby przygotowała nam informację (z czego wynika 
zadłużenie i jakie są prowadzone postępowania w konkretnych sytuacjach) 
według stanu na dzień 31 marca 2013 roku. Informację należy przygotować 
na następne posiedzenie Komisji. 

 
Grażyna Góral – Przewodnicząca Komisji Polityki Społecznej: Komisja Polityki Społecznej w 
dniach 21-22 marca dokonała wizyt w placówkach oświatowych: SP Rosnowo, SP Bonin, 
Przedszkole Bonin.  Dziękuję dyrektorom placówek, nauczycielom, rodzicom, radnym i p. 
Monice Jarosik za uczestnictwo w tych spotkaniach. Kiedy Komisja zakończy wizytacje we 
wszystkich placówkach zostanie sporządzony protokół, z którym Rada zostanie zapoznana. 
Dyrektorzy placówek oświatowych starają się, aby placówki ładnie wyglądały. Ujęło mnie 
swoim działaniem stowarzyszenie działające w Szkole w Rosnowie. Tam nauczyciele 
dodatkowo od siebie wkładają pracę, aby szkoła wyglądała ładnie. Wiem, że podobna 
sytuacja jest w Boninie, ale w Rosnowie to było bardziej widoczne. W obu placówkach są 
gabinety pedagogów. W Rosnowie gabinet jest przygotowany na pracę z dzieckiem, 
natomiast w Boninie stan tego pomieszczenia nie napawa optymizmem i praca w takim 
miejscu nie jest łatwa dla pedagoga, nie mówiąc już o dziecku.  
 
Sławomir Jamka – Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów: 18 marca odbyło się 
posiedzenie Komisji Budżetu i Finansów. Zajęliśmy się bieżącą analizą sytuacji finansowej. 
Udało się nam tylko przesunąć środki między paragrafami. Popieram wnioski Komisji 
Rewizyjnej, ponieważ nasza Komisja dostrzega to samo i to nas niepokoi. Należy położyć 
akcent na ściąganie należności.  
 
Wójt: zastanowimy się nad zadłużeniami niektórych mieszkańców, bo one nie są do 
odzyskania. Chciałbym, żebyśmy razem się nad tym zastanowili. Część długów musimy 
umorzyć (istnieją od wielu lat i komornik nie ma możliwości ściągnięcia). Zrobiłem analizę 
dłużników i cieszę się, że nie ma już takich, którzy zalegają po kilkadziesiąt złotych. 
Wnioskuję, abyśmy wspólnie tę sytuację przeanalizowali i umorzyli te długi, które nie są 
do odzyskania. Na podsumowaniu kontroli RIO inspektorki stwierdziły, że p. Markiewicz 
ma bardzo duży zakres obowiązków i należałoby go zweryfikować. Na pewno sytuacja 
zmieni się w I półroczu, ponieważ zatrudnimy osobę do gospodarki odpadami i w związku z 
tym będziemy musieli w księgowości poczynić jakieś zmiany. Pani skarbnik otrzymała już 
polecenie dokonania weryfikacji i przeprowadzenia reorganizacji. Zatrudniliśmy nowego 
pracownika do księgowości – p. Szymańską, która bardzo dobrze sobie radzi. Kontroli 
podatników jest za mało. Zrobię wszystko, żeby ich było znacznie więcej.  
 
 
 
Ad.I.8.  Interpelacje i zapytania 
 

Radna Daria Stasiak: 
� Informacja  – umowy na wywóz nieczystości kończą się z dniem wejścia ustawy w 

życie. Proszę o poinformowanie o tym mieszkańców, ponieważ prasa i media 
donoszą, że mieszkańcy powinni sami rozwiązać umowy.  

 
Wójt: w ulotce, którą Urząd w tej sprawie wyda w najbliższym czasie będzie taka 
informacja zawarta. Jej treść ustalaliśmy wspólnie z innymi wójtami i burmistrzami.  
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Radny Janusz Sałek: czy umorzenia zaległości nieściągalnych mamy prawo 
przeprowadzić?  
 
Wójt: tak, jest to kompetencja Wójta. Chciałbym, żebyśmy to wspólnie uzgodnili.  
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: w przypadku tych umorzeń trzeba rozpatrzeć konkretne 
przypadki.  
 
Radna Grażyna Góral:  

� Jeśli mówimy o umorzeniach musimy brać pod uwagę konkretną osobę i jej 
sytuację finansową. Umarzając dług musimy również pamiętać o lokalach 
socjalnych. Nie może być takiej sytuacji, że ktoś mieszka w dużym, ładnym 
mieszkaniu i będzie miał wszystko umorzone.  

� Umowy na wywóz nieczystości - z Manowa dzwoniło do mnie w tej sprawie 11 osób. 
Audycje i artykuły, które się ukazują budzą niepokój. Potrzebna jest informacja dla 
mieszkańców.  

� Wysepka przy Nadleśnictwie i posesji 53 – kolejny raz był wypadek i został 
uszkodzony płot Nadleśnictwa. Wysepka jest źle oznakowana poziomo i pionowo. 
Znak, który tam stoi był już kilka razy przewrócony.  

� Na zebraniu wiejskim była zgłaszana sprawa złego stanu drogi nr 11 – obniżenie 
znaczne asfaltu w stosunku do torowiska. Czy coś w tej sprawie zostało zrobione? 

 
Radny Leszek Kondrat: 

� Przy chodniku, na terenie ZDZ od miesiąca leje się woda. Proszę o usunięcie tej 
usterki. 

 
Radna Joanna Czerwiak: 

� Proszę o zabezpieczenie czerwonego przystanku w Grzybnicy. Podczas pożaru został 
podcięty przez strażaków i przymocowany do prywatnego płotu. Szyby wypadły, ale 
nie są uszkodzone. Jeśli nie zostanie zabezpieczony będzie zniszczony. 

� Hydranty – podczas pożaru okazało się, że są nieczynne. Ponad dobę straż woziła 
wodę z Mostowa, co bardzo poważnie utrudniało pracę. Proszę o przeprowadzenie 
kontroli hydrantów. 

 
Radny Janusz Sałek: 

� Hydranty – między leśniczówką a p. Karasiem hydrant został rozsadzony przez mróz 
i leje się woda.  

 
Radny Stanisław Turowski:  

� Na spotkaniu osiedlowym w Boninie mieszkańcy prosili o remont drogi do pałacu. 
Czy sprzęt, który stacjonuje w Kretominie będzie wykorzystany do naprawienia tej 
drogi? 

� Wpłynęło pismo Rady Rodziców w sprawie remontu drogi do szkoły. Kiedy 
rozpoczną się prace? 

 
Radny Konstanty Dańczak: związku z przekazywaniem nakazów płatniczych odwiedziłem 
wszystkich mieszkańców i wysłuchałem uwag i problemów mieszkańców. Chciałbym 
poruszyć sprawy, które najbardziej nurtują mieszkańców: 

� Stan dróg szutrowych – w Kretominie mamy 4 km takich dróg i są one 
nieoświetlone.  

� Odwodnienie ulic Boczniaków i Opieniek. 
� Brak luster na ulicy Kretomińskiej 17 (połamane w wyniku wypadku). 
� W dalszym ciągu nie ma lustra na ul. Kretomińska/Porzeczkowa. Od roku zgłaszam 

taką potrzebę i do dnia dzisiejszego lustra nie ma. Proszę o interwencję w PZD. 
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� 2 studzienki na drodze powiatowej zostały zapchane (piach). 
� Dziękuję za zdemontowanie w dniu wczorajszym słupa ogłoszeniowego.  

 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: 

� Droga od bloków do RCN-u jest przeorana. Ona przecinała pole należące do osoby 
prywatnej. Proszę o wyjaśnienie tej sprawy.  

� Słup ogłoszeniowy – proszę o jego wyczyszczenie. 
� Teren znajdujący się naprzeciwko kotłowni w Rosnowie (koło Orlika) – proszę o 

oczyszczenie tego terenu.  
 
Wójt: od wtorku będzie zatrudniona osoba i wykona te prace.  
 
 
 
Ad.I.9. Trybuna obywatelska 
 

Robert Murii – Prezes Zarządu Spółki Elektrociepłownia Rosnowo przedstawił 
sprawozdanie z działalności spółki za rok 2012. Sprawozdanie stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu.  
 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska:  

� Chciałabym pochwalić prezesa, ponieważ Elektrociepłownia faktycznie wspomaga 
lokalne instytucje. 

� Jest kryzys, ale przyciągamy ludzi, którzy chcieliby założyć swoją działalność. Mam 
na myśli spółkę, która powstała w Rosnowie. Domniemam, że sukcesy 
Elektrociepłowni również przyczyniły się do powstania tej spółki. Chodzi dokładnie o 
spółkę AGROPELET i decyzję o środowiskowych uwarunkowaniach realizacji 
przedsięwzięcia pt. Zakład Produkcji Peletów w Rosnowie, którą spółka otrzymała 
od p. Wójta. Korzystając z okazji, że jest wśród nas prezes spółki p. Janusz Sałek i 
zastępca p. Sławomir Jamka chciałabym, żeby panowie powiedzieli nam pokrótce, 
jak zamierzacie się rozwijać na naszym terenie. Prosiłam p. Reginę o wgląd do 
dokumentów, ale nie zdążyłam przejrzeć wszystkiego. Z upoważnienia zarządów  
kilku wspólnot mieszkaniowych w Rosnowie proszę o informację, czy w związku z 
pojawieniem się takiej inwestycji planowana jest przez Elektrociepłownię zmiana 
paliwa cieplnego.  

 
Robert Murii – Prezes Zarządu Spółki Elektrociepłownia Rosnowo: obecnie w dalszym 
ciągu trwają ustalenia dotyczące kierunku zastosowania paliw w ciepłowni. Dopiero w tym 
roku, kiedy pojawią się środki europejskie na poszczególne regiony i będą wdrożone 
programy dla tego typu ciepłowni zaczniemy podejmować decyzje dotyczące wprowadzania 
poszczególnych paliw do ciepłowni. Obligatoryjnie wszystkie ciepłownie w Polsce, które są 
opalane węglem i miałem węglowym oraz mają zezwolenia do 2015 roku są zobowiązane do 
zredukowania emisji do 25% spalin (z tego, co mi wiadomo nie chodzi tu o wprowadzenie 
alternatywnego paliwa, tylko o pyły wychodzące bezpośrednio z produkcji). Nie może to 
funkcjonować na zasadzie takiej, że w okresie lata będziemy palili np. zrębkami lub inną 
biomasą, a w okresie zimowym zostaniemy przy miale. Musimy zastosować odpowiednie 
filtry albo przejdziemy na biomasę. Te sprawy są rozpatrywane i jeszcze nie zapadła żadna 
decyzja dotycząca wprowadzenia tego typu rozwiązań w ciepłowni w Rosnowie.  
 
Wójt: chciałbym wyjaśnić - to jest zbieg okoliczności. Na tę chwilę elektrociepłownia jest za 
mała, aby mogła współspalać tego typu biomasę. Słoma jest najgorszym produktem do 
tego typu peletu, ponieważ zawiera bardzo duże ilości chloru, który powoduje korozję. W 
związku z tym  inwestycje tego typu muszą być zrealizowane przynajmniej o 30% drożej z 
powodu zastosowania blachy nierdzewnej. Pelety z siana i słomy są spalane w bardzo 
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dużych elektrociepłowniach. Najbliżej położona naszego rejonu taka elektrociepłownia  
znajduje się w Dolnej Odrze.  
Na dzień dzisiejszy nie spala się peletów ze słomy w tych instalacjach, ponieważ nie są do 
tego przygotowane, a modernizacja i budowa nowych jest droższa. Dlatego nie ma tu 
takiego uzależnienia. Rozmawiamy z prezesem nt. zainstalowania pieca do spalania 
biomasy, ale myślimy konkretnie o zrębkach. Przykładem w naszym regionie są Kisielice 
koło Miastka. Pierwotne założenie było takie, żeby przestawić kotłownię w Rosnowie tylko 
na biomasę. Po głębszych analizach doszliśmy do wniosku, że będzie tylko współspalanie – 
zimą spalanie miału, a w okresie letnim zrębki.  
 
Ewa Trojanowska – Przewodnicząca RO w Boninie: 

� Chciałabym się ustosunkować do tego, co powiedział Przewodniczący Komisji 
Rewizyjnej. Osobiście uważam, że zostałam ukarana za podjęcie działań 
polegających na wymianie instalacji elektrycznej w świetlicy w Boninie. Nikt 
dotychczas nie chciał podjąć się tego zadania, pomimo że paliły się korki i wysiadała 
elektryka, co było niebezpieczne zarówno dla przebywających w świetlicy, jak i dla 
pieca gazowego, który jest podłączony do tej instalacji. Na ten cel wydatkowaliśmy 
prawie 14.000 zł. Nie dostaliśmy 350.000 zł na remont świetlicy jak Wyszebórz, czy 
75.000 zł na ocieplenie budynku w Kretominie. Podjęliśmy działania remontowe 
(również zakup farb, gipsu i innych materiałów). Rada Osiedla i sportowcy z Bonina 
malowali świetlicę w czynie społecznym. Uważam, że podejście Komisji jest 
subiektywne do tego problemu. Uważam, że jesteśmy bardzo oszczędni, bo gro z 
pozostałych pieniędzy wydaliśmy na olej napędowy do maszyn koszących trawniki w 
Boninie. Z dzisiejszej informacji o stanie finansowym wynika, że np. w Rosnowie  
sprzątanie terenów zielonych wyniosło 7.000 zł (Firma Mirek). U nas paliwo było o 
wiele tańsze razem z zatrudnieniem pracownika na cały sezon. Uważam, że 
zostałam ukarana za to, że podjęłam działania, aby Bonin estetycznie wyglądał. 
Jedna z faktur za elektrykę miała być inaczej potraktowana przez p. Wójta, dlatego 
przekroczyliśmy budżet. Przekroczenie jest bardzo minimalne w stosunku do zadań, 
jakie wykonaliśmy. Kupowaliśmy również olej napędowy, rękawice, wodę dla 
pracowników interwencyjnych, sprzęt do pracy. Uważam to za cios w mojej 10-
miesięcznej działalności w 2012 roku.  

� Czy są prowadzone dopłaty przez UG Manowo do linii nr 13? Jeśli gmina Manowo 
ponosi koszty, to mieszkańcy proszą o uruchomienie 2-3 dodatkowych kursów w 
niedzielę do Bonina. 

� Droga do pałacu Boninie – czy można przy okazji remontu dróg w Kretominie (4 km)  
naprawić kilka metrów drogi? Proszę o uwzględnienie remontu tej drogi. 

 
Radny Stanisław Turowski: myślę, że to, co powiedziała p. Ewa Trojanowska tłumaczy to 
niewielkie przekroczenie. Myślę, że Komisja Rewizyjna nie będzie nakładała żadnych 
konsekwencji na Radę Osiedla i p. Ewę. 
 
Andrzej Sokalski – Przewodniczący Komisji Rewizyjnej: mówi Pani, że to jest tylko 200 zł. 
Gdyby każde sołectwo przekroczyło wydatki o taką kwotę, to wyniosłyby one ok. 150.000 
zł (plan – 144.000 zł), a my wydatkowaliśmy 98.000 zł (oszczędności wynoszą 46.000 zł). 
Na tym polega problem, a nie na tym, żeby was ukarać za dobrą pracę. Nigdy nie wtrącam 
się w pracę radnych i sołtysów danej miejscowości – to jest wasza mała ojczyzna i tego nie 
neguję. Chodzi o to, że gdyby każdy z sołtysów podszedł w ten sposób do sprawy, to 
wydalibyśmy 150.000 zł, a nie 98.000 zł. Wiem, że pani pracuje i podjęła pani taką 
inicjatywę – ja to rozumiem, ale każdy z nas tak może zrobić. Ustaliliśmy, że wydajemy 
mniej i pilnujemy wydatków. Po to jest Komisja Rewizyjna, żeby to weryfikowała. Komisja 
patrzy na ten problem globalnie, bo wtedy skutki finansowe są widoczne. Każde sołectwo 
ma potrzeby, ale jeśli coś ustalamy, to musimy się tego trzymać.  
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Wójt: Pani Ewo, ja panią bardzo przepraszam. Ta inwestycja powinna być zrealizowana ze 
środków budżetu gminy, a nie z funduszu sołeckiego. Umawialiśmy się kilka lat temu, że 
rady sołeckie realizują z tego funduszu małe przedsięwzięcia (np. zakup kosiarki, paliwa, 
itd.), natomiast większe inwestycje z budżetu gminy. Zweryfikujemy to i proszę p. 
Przewodniczącego Komisji Rewizyjnej, aby odjął kwotę wydatkowana na remont instalacji 
elektrycznej. Faktura została źle opisana i zaksięgowana w wydatkach Rady Sołeckiej w 
Boninie. Zostały zaksięgowane na innym paragrafie, ale to ten sam budżet gminy Manowo.  
 
Bogumiła Wasilewska – Prezes Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej:  

� Na ostatnim Walnym Zebraniu Stowarzyszenia Ziemi Manowskiej Zarząd został 
upoważniony do współdziałania ze Stowarzyszeniem Na Rzecz Rozwoju Gminy 
Świeszyno w sprawie planowanej na ich terenie wielkiej fermy trzody chlewnej. 
Wystąpiliśmy do Stowarzyszenia z poparciem dla nich, że jesteśmy zaniepokojeni 
degradacją środowiska na styku naszych gminy, egzystencją gospodarstw 
agroturystycznych, itd. Rada Gminy Świeszyno ma wystąpić o poparcie w tej 
sprawie do Rady Gminy Manowo. 

� 13 kwietnia o godz. 17.00 w GOK w Wyszewie organizujemy kolejne spotkanie 
wszystkich zespołów śpiewaczych z terenu gminy Manowo. Wszystkich chętnych 
zapraszamy.  

 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: Rada Gminy Manowo otrzymała apel Stowarzyszenia o 
poparcie ich starań, ale na razie nie będziemy się do tego ustosunkowywać, bo mamy zbyt 
mało danych na ten temat. Ponadto w niektórych kwestiach gmina Manowo zależna jest 
od Poldanoru (np. Grzybnica).  
 
 

 

I przerwa – 1235 - 1300     

 
 
 
Ad.II.1. Bezpieczeństwo i porządek publiczny oraz zabezpieczenie przeciwpożarowe 
gminy 
Nadkom. Henryk Fabian - Komendant Komisariatu Policji II w Koszalinie przedstawił 
informację nt. bezpieczeństwa w 2012 roku. Sprawozdanie stanowi załącznik do 
niniejszego protokołu. 
 
Radna Barbara Zmuda-Trzebiatowska: w imieniu Wspólnoty Mieszkaniowej nr 25 w 
Rosnowie wystosowałam do Pana pismo z prośbą o podjęcie odpowiednich działań na 
przesiadywanie młodzieży w piwnicy naszego bloku. Odpowiedzi na pismo nie dostałam, 
ale chciałabym podziękować, bo był natychmiastowy odzew – niezapowiedziane kontrole 
Policji w piwnicy. Takie akcje prowadzone przez Straż Gminną lub Policję przynoszą efekty.  
 
Nadkom. Henryk Fabian: tego typu działania będziemy kontynuować.  
 
Radny Sławomir Jamka: proszę powiedzieć, jak Policja postrzega problem narkomanii? 
 
Nadkom. Henryk Fabian: na terenach wiejskich problem jest mniejszy. Dużo jest zdarzeń 
na terenie Koszalina, gdzie mamy głównie do czynienia z miękkimi narkotykami typu 
marihuana. Kluby nocne są takimi ogniskami, w których skupia się handel. Stąd nasze 
działania są nastawione głównie w tym kierunku. To zjawisko w Koszalinie nie jest tak 
zauważalne, jak w dużych miastach.  
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Następnie głos zabrał Roman Młodzik – prezes Zarządu OSP Wyszewo, który przedstawił 
informację nt. bezpieczeństwa przeciwpożarowego gminy w 2012 roku. Informacja stanowi 
załącznik do niniejszego protokołu. 
 
Radny Tomasz Padykuła podziękowanie za zabezpieczenie przez OSP Wyszewo imprezy – 
pikniku rodzinnego w Wyszeborzu w sierpniu ub. roku.  
 
Radny Andrzej Sokalski: czy zakres działania OSP obejmuje również Kretomino? Kilka razy 
prosiłem o zabezpieczenie (parafiada, mecz), ale współpraca z Kretominem słabo wygląda.  
 
Roman Młodzik – prezes Zarządu OSP Wyszewo: mieliśmy ten mecz zabezpieczać, ale 
dostaliśmy wezwanie do zdarzenia w Lubiatowie. Jeśli w tym roku będzie taka prośba, to 
będziemy uczestniczyć.  
 
Radna Grażyna Góral: chciałabym również podziękować OSP. Zauważyłam, że nie ma 
imprezy na terenie gminy, w której nie uczestniczy Straż z Wyszewa.  
 
Radny Sławomir Jamka: dziękuję za udział w zlocie morsów. 
 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: dziękuję za działalność Straży oraz za wprowadzoną 
reorganizację, która przyczyniła się do poprawy funkcjonowania OSP.  
 
Roman Młodzik – prezes Zarządu OSP Wyszewo: dziękuję Staroście za otrzymane 
dofinansowanie w wys. 8.000 zł, które przeznaczyliśmy na zakup dwóch aparatów 
powietrznych. Mamy plany, aby w 2014 roku wejść do systemu krajowego. W tym celu 
uzupełniamy sprzęt i szkolenia. Kupiliśmy już m.in. agregat prądotwórczy, pilarki, nożyce. 
 
 
 
 
Ad.II.2. Podjęcie uchwał w sprawie:  
 

a) wyrażenia zgody na zawarcie z dotychczasowym dzierżawcą kolejnej 
umowy dzierżawy 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 21 marca 
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIX/188/2013, podjęta została jednogłośnie. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

b) udzielenia upoważnienia wiceprzewodniczącemu do podpisywania delegacji 
służbowych  Przewodniczącemu Rady Gminy Manowo 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 21 marca 
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIX/189/2013, podjęta została jednogłośnie. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

c) przyjęcia sprawozdania Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań Gminnego 
Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w 2012 
roku 
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Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 21 marca 
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
Uchwała otrzymała Nr XXIX/190/2013, podjęta została jednogłośnie. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

d) przyjęcia raportu Wójta Gminy Manowo z wykonania zadań „Gminnego 
Programu Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2011-2014” w 2012 roku 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 21 marca 
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIX/191/2013, podjęta została jednogłośnie. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

e) zmian w budżecie gminy na 2013 rok 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 21 marca 
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIX/192/2013, podjęta została 14 głosami za,  
przy 1 wstrzymującym się. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

f) wyodrębnienia funduszu sołeckiego w budżecie Gminy Manowo na 2014 
rok, 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 21 marca 
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIX/193/2013, podjęta została jednogłośnie. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

g) uchwalenia zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Manowo na 
lata 2013-2022 
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 21 marca 
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
 
Uchwała otrzymała Nr XXIX/194/2013, podjęta została 14 głosami za,  
przy 1 wstrzymującym się. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 
 

h) przyjęcia programu opieki nad zwierzętami bezdomnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na terenie Gminy Manowo w 2013 roku  
Jan Prus – Przewodniczący Rady: projekt uchwały został omówiony na  
wspólnym posiedzeniu stałych Komisji Rady Gminy w dniu 21 marca 
2013 roku. Czy do tego projektu uchwały są jeszcze jakieś pytania lub  
wnioski? Nie widzę – przechodzimy do głosowania. 
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Uchwała otrzymała Nr XXIX/195/2013, podjęta została jednogłośnie. 
Podczas głosowania obecnych było 15 radnych 

 
 
 

Ad.II.3. Wolne wnioski i informacje 
 

Jan Prus – Przewodniczący Rady:  
� Do Rady wpłynęło pismo od wicepremiera Piechocińskiego z Ministerstwa 

Gospodarki do pań i panów sołtysów z życzeniami z okazji Ogólnopolskiego Dnia 
Sołtysa.  

� Wpłynęła odpowiedź z Powiatowego Zarządu Dróg w Koszalinie dotycząca 
interpelacji w sprawie naprawienia wjazdu na drogę powiatową przy skrzyżowaniu z 
drogą krajową nr 11. W chwili obecnej warunki pogodowe uniemożliwiają 
przeprowadzenie remontu. PZD przewiduje w połowie kwietnia  rozpoczęcie 
remontów cząstkowych na drogach powiatowych. Przedmiotowa droga 
uwzględniona jest w harmonogramie tych robót.  

 
Radny Sławomir Jamka: 8 marca w Rosnowie odbyła się impreza z okazji Dnia Kobiet. 
Organizatorami byli: Rada Osiedla w Rosnowie, Gminny Ośrodek Kultury w Wyszewie oraz 
Koło Byłych Żołnierzy Wojska. Uczestniczyło ok. 140 pań. Impreza była atrakcyjna i 
udana.  
 
Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji udzielił odpowiedzi na 
zapytanie Sołtysa Kretomina – p. Konstantego Dańczaka z ostatniej sesji, dotyczące ilości 
spływających ścieków do kolektora koszalińskiego:  

� Od 1 listopada 2011 r. do 31 grudnia 2012 roku wg. faktur ścieków spłynęło 
34.324 m3, natomiast z odczytu przepływomierza wynika, że ścieków powinno być o 
329 m3 więcej. Różnica jest spowodowana tym, że w okresie od listopada 2011 do 
kwietnia 2012 r. mieliśmy problemy z przepompowniami (niektórzy mieszkańcy 
przepompowywali ścieki z szamba do kanalizacji). Przyłączy jest 221 i na jedno 
przypada średnio 1,3 m3 niezapłaconych ścieków. 

 
Radny Konstanty Dańczak: dziękuję za tę informację. Ten wynik mnie zadowala. 
Obawiałem się tego, bo niektórzy byli już podłączeni od 1 października, a umowy spisane 
zostały od 1 listopada.  
 
 
Ad.II.4. Odpowiedzi na interpelacje 
 

Roman Kłosowski – Wójt Gminy udzielił odpowiedzi na interpelacje zgłoszone przez: 
- G. Góral: 

� Wysepka w Manowie – wystosujemy w tej sprawie pismo do GDDKiA. 
� Torowisko – wystosujemy również pismo do Stowarzyszenia Miłośników Kolejki 

Wąskotorowej. Rozmawiałem z P. Gajdzicą i mówiłem, że jest taki problem.  
- L. Kondrata: 

� Awaria wodociągu w Boninie – jutro podejmiemy działania. 
- A. Soklaskiego: 

� Grunty pod budowę placu zabaw – jest nadzieja, ponieważ zgłosiło się 
małżeństwo z Kretomina, które chce odsprzedać część gruntu na ul. Grzybowej 
(ok. 9 arów). 

- J. Czerwiak: 
� Wiata – p. Wojtyniak zabezpieczy ten przystanek.  
� Hydranty – są własnością właściciela wodociągu – Poldanoru. Musimy w tej 

sprawie porozumieć się z właścicielem.  
- J. Sałka: 
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� Hydrant w Rosnowie – kol. Wojtyniak udzieli odpowiedzi w tej sprawie. 
- S. Turowskiego: 

� Droga do pałacu – naprawimy tylko w takim stopniu, aby była przejezdna.  
� Chodniki i droga do Orlika – będzie to zrealizowane, tylko musimy przesunąć w 

czasie. Musimy spłacić najpierw część zadłużenia, żeby realizować kolejne 
inwestycje. Mamy tę sprawę na uwadze i proszę o cierpliwość. 

- K. Dańczaka: 
� Lustro – byliśmy w tej sprawie u p. dyrektora PZD. To nie jest kwestia zakupu, 

tylko przyznania przez komisję. Dyrektor zgłaszał te 2 lustra. Montaż nowego 
lustra zgłosił w Wojewódzkiej Komendzie Policji. Komendant wysyła tam 
komisję, która decyduje o zasadności wniosku.  

� Odwodnienie – tę inwestycję możemy wnieść do budżetu dopiero w latach 
następnych. Możemy jedynie zastosować jakiś środek zastępczy, żeby po części 
mieszkańcom ulżyć (rozmawialiśmy już o tym). 

� Zapchane 2 studzienki na ul. Kretomińskiej – p. Wojtyniak udzieli odpowiedzi.  
- B. Zmuda-Trzebiatowska: 

� Droga do RCN – rozpoznam tę sprawę, trudno mi powiedzieć, kto ją zaorał. Ta 
droga jest na mapie.  

� Wyczyszczenie słupa, uporządkowanie terenu – będzie zatrudniony pracownik 
od 2 kwietnia i zajmie się tymi sprawami.  

- E. Trojanowskiej: 
� Budżet rady Osiedla w Boninie – ta kwestia już została wyjaśniona w trybunie 

obywatelskiej. 
� Dopłaty do autobusu nr 13 – nie ma takich dopłat. Żadna z gmin w powiecie nie 

dopłaca do MZK.  
 

Następnie p. Ryszard Wojtyniak – specjalista ds. wodociągów i kanalizacji udzielił 
odpowiedzi na zapytania dotyczące: 

� Hydrantów w Grzybnicy –  w styczniu zwróciłem się do prezesa Poldanoru z prośbą 
o wyjaśnienie przyczyn zamknięcia hydrantów, który wyjaśnił, że powodem jest 
kradzież wody przez mieszkańców.  

� Odwodnienie w Kretominie – 3 kwietnia o godz. 11.00 zbiera się Komisja. Proszę, 
aby sołtys Kretomina wziął w niej udział. Zgodnie z informacją pisemną przekazaną 
przez Wodociągi przegląd zostanie dokonany po 15 kwietnia.  

 
 
Ad.II.5. Zakończenie 
Z uwagi na wyczerpany porządek obrad Przewodniczący Rady Gminy zamknął Obrady 
XXIX Sesji Rady Gminy Manowo. 
 
Po zamknięciu obrad radny Janusz Sałek udzielił odpowiedzi na zapytanie radnej Barbary  
Zmudy-Trzebiatowskiej:  

� Firma AGROPELET powstanie w ciągu roku. Będzie położona 200 m od oczyszczalni 
ścieków, gdzie mam pięciohektarową działkę. Koszt – 10.000.000 zł, w dużej mierze 
będzie finansowana przez Unię Europejską, ponieważ produkcja będzie 
proekologiczna. Wielkość produkcji - w granicach 20.000 - 30.000 ton rocznie. 
Następnie p. Sałek zaprezentował produkt, który będzie wytwarzany (z siana i 
słomy). Firma planuje zatrudnienie 15 pracowników. Powstanie firmy uzależnione 
jest od otrzymania dofinansowania z Unii Europejskiej.  

 
 
Protokołowała:    
Anna Drabik                                                                                                        


